

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего  
образования  
РОССИЙСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ ДРУЖБЫ НАРОДОВ

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ

Образовательная программа  
магистратура, направление подготовки 40.04.01 юриспруденция

Наименование дисциплины	<b>Философия права</b>
Объем дисциплины	2 З.Е. (72 ак. часа)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов дисциплины	Краткое содержание разделов дисциплины
<b>ТЕМА 1. ФИЛОСОФИЯ ПРАВА В СИСТЕМЕ ОБЩЕСТВЕННЫХ НАУК</b>	Специфика философского познания окружающей действительности. Абстрактность, умозрительность и всеобщность философского знания. Философия и метафизика. Объект и предмет философии права. Метод философского познания права. Гносеология права; онтология права; аксиология права.
<b>ТЕМА 2. ГНОСЕОЛОГИЯ ПРАВА И ТИПОЛОГИЯ ПРАВОПОНИМАНИЯ</b>	Разнообразие методологии научного познания. Метафизическое и эмпирическое знание. Науки эмпирические и теоретические; дескриптивные (аналитические) и прескриптивные (нормативные). Философский позитивизм, его основные требования и постулаты. Принцип верификации.
<b>ТЕМА 3. ЮРИДИЧЕСКИЙ ПОЗИТИВИЗМ</b>	Классический легистский (эгатистский, законнический) позитивизм (Т. Гоббс, И. Бентам, Дж. Остин, Г.Ф. Шершеневич). Социологический позитивизм. Право как факт социальной жизни. Психологические концепции права (антропологический позитивизм). Легистский неопозитивизм (нормативизм) Г. Кельзена и Г. Харта.
<b>ТЕМА 4. ЕСТЕСТВЕННО-ПРАВОВАЯ ШКОЛА (ЮСНАТУРАЛИЗМ)</b>	Классические концепции естественного права; их общая характеристика и виды (теологическое (томизм и протестантизм) и светское направления). Идеология естественных и неотчуждаемых прав человека. «Возрожденное» естественное право. Естественное право как идея, принцип права. Юснатурализм как этическое правопонимание. Концепция права В.С. Соловьева (право как минимум нравственности). Концепция права Р. Дворкина. Непоследовательность естественно-правовых концепций (А.О. Яценко, Р.З. Лившиц).
<b>ТЕМА 5. ЛИБЕРТАРНАЯ КОНЦЕПЦИЯ ПРАВА</b>	Естественно-правовые предпосылки либертарной концепции права В.С. Нерсесянца. Право как выражение формального равенства, свободы и справедливости.
<b>Тема 6. ПОНИМАНИЕ ПРАВА В ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ЮРИДИЧЕСКОЙ НАУКЕ</b>	Многообразие теоретико-философских объяснений права в российской дореволюционной науке. Правопонимание советского периода. Исторические периоды формирования и развития социалистической теории государства и права. Правопонимание постсоветской эпохи. Доминирующие представления в современной российской теории права. Умеренный («мягкий») позитивизм (М.И. Байтин, М.Н. Марченко). Неклассические (посмодернистские) концепции права (А.В. Поляков, И.Л. Честнов) Интегративное (синтетическое) понимание права (В.Г. Графский, О.В. Мартышин).
<b>ТЕМА 7. ПРАВО И ИНЫЕ СИСТЕМЫ СОЦИАЛЬНОЙ РЕГУЛЯЦИИ</b>	Понятие, признаки и способы обеспечения социальных норм. Виды социальных норм: обычай (традиции); моральные (нравственные) нормы; религиозные нормы; правовые нормы; политические нормы; корпоративные нормы.

<b>ТЕМА 8. ПРАВА И СВОБОДЫ ЧЕЛОВЕКА</b>	Учение о правах человека в контексте различных типов правопонимания. Позитивистские (легистские и социологические) концепции прав человека. Непозитивистские концепции прав и свобод человека. Идеология естественных и неотчуждаемых прав человека. Система прав и свобод человека. Основания систематизации прав человека и разнообразие классификаций. «Поколения» прав человека. Способы защиты прав и свобод человека: парламентский, административный, прокурорский, судебный (квазисудебный). Международно-правовая защита прав и свобод человека. Самозащита прав и свобод.
<b>ТЕМА 9. ПУБЛИЧНАЯ ПОЛИТИЧЕСКАЯ ВЛАСТЬ И СПОСОБЫ ЕЕ ИДЕНТИФИКАЦИИ В КАЧЕСТВЕ ГОСУДАРСТВА (ПОНЯТИЯ ГОСУДАРСТВА)</b>	Феномен государства и уровни его интерпретации: государство как публично-властная ассоциация; государство как организация, осуществляющая публичную политическую власть; государство как система публично-властных отношений. Элементы государства: население; территория; власть. Социологическое понятие государства. Легистское понятие государства (Г. Кельзен). Юридическое понятие государства. Государство как правовая форма организации публичной политической власти. Государство и деспотия.
<b>ТЕМА 10. ГОСУДАРСТВО И ПРАВО</b>	Соотношение государства и права в контексте различных типов правопонимания. Правовое государство как государство законности. Самоограничение государства посредством закона. Принцип разделения властей. Модели правового государства. Либеральное правовое государство. Социальное правовое государство. Полицейское государство.
<b>ТЕМА 11. ГОСУДАРСТВО И ГРАЖДАНСКОЕ ОБЩЕСТВО</b>	Понятие и структура гражданского общества. Механизмы саморегуляции гражданского общества: свободный рынок; демократия (политическое представительство); независимое правосудие. Государство как институция гражданского общества. Пределы государственного вмешательства в сферу гражданского общества. Модели соотношения государства и гражданского общества: либерализм и этатизм.
<b>ТЕМА 12. ТИПОЛОГИЯ ПРАВА И ГОСУДАРСТВА</b>	Формационный подход к типологии права и государства (К. Маркс, Ф. Энгельс). Цивилизационный подход к типологии права и государства (Н.Я. Данилевский, О. Шпенглер, А.Дж. Тойнби). Юридический подход к типологии права и государства. Либертарно-юридический подход к типологии права и государства (В.С. Нерсесянц). Морфологический подход к типологии государства: античные (Платон, Аристотель) и современные варианты. «Правильные» и «неправильные» формы государства. Морфологический подход к типологии права. Правовые семьи.

**Разработчик**

Доцент кафедры  
теории права и государства,  
канд. юрид. наук



**С.Б. Зинковский**

Заведующий кафедрой  
теории права и государства,  
д-р юрид. наук., профессор,  
заслуженный юрист Российской Федерации



**А.А. Клишас**

PEOPLES' FRIENDSHIP UNIVERSITY OF RUSSIA

Law Institute

COURSE DESCRIPTION

Master Program 40.04.01 Jurisprudence

Course title	<b>Philosophy of Law</b>
Course volume	2 credits (72 ac. hours)
Course contents	
Course topics	Content of course topics
<b>TOPIC 1. LEGAL PHILOSOPHY IN THE SYSTEM OF SOCIAL SCIENCES.</b>	The specifics of philosophical epistemology of reality. Abstractness, speculativeness and universality of philosophical knowledge. Philosophy and metaphysics. The object and subject of the philosophy of law. Cognitive methods of philosophy of law. Epistemology of law; ontology of law; axiology of law.
<b>TOPIC 2. GNOSEOLOGY OF LAW AND TYPOLOGY OF CONCEPTS OF LAW.</b>	A variety of methodologies of scientific cognition. Metaphysical and empirical knowledge. Empirical and theoretical sciences; descriptive (analytical) and prescriptive (normative) sciences. Philosophical positivism, its basic requirements and postulates. The principle of verification.
<b>TOPIC 3. LEGAL POSITIVISM.</b>	Classical legal (etatism, legism) positivism (T. Hobbs. I. Bentham, J. Austin, G. F. Shershenevich). Sociological positivism. Law as a fact of social life. Psychological concepts of law (anthropological positivism). Legal neopositivism (normativism) by G. Kelsen and G. Hart.
<b>TOPIC 4. NATURAL LAW SCHOOL.</b>	Classical concepts of natural law; their general characteristics and types (theological (Thomism and Protestantism) and secular theories). The ideology of natural and inalienable human rights. "Revived" natural law. Natural law as an idea and as a principle of law. Jus Naturalism as an ethical theory of law. V.S. Solovyov's theory of law (law as minimum of morality) The concept of law by R. Dvorkin. Inconsistency of natural law theories (A.O. Yashchenko, R.Z. Livshits).
<b>TOPIC 5. THE LIBERTARIAN CONCEPT OF LAW.</b>	Natural-legal background of libertarian concept of law by V.S. Nersesyants. Law as an expression of formal equality, freedom and justice.
<b>TOPIC 6. UNDERSTANDING OF LAW IN DOMESTIC LEGAL SCIENCE</b>	Pluralism of theoretical and philosophical explanations of law in Russian pre-revolutionary science. Legal concepts of the Soviet period. Historical periods of the formation and development of the socialist theory of state and law. Legal understanding of the post-Soviet era. Dominant concepts of law in the modern Russian theory of law. Moderate ("soft") positivism (M. I. Baytin, M. N. Marchenko). Non-classical (postmodernist) concepts of law (A.V. Polyakov, I. L. Chestnov) Integrative (synthetic) understanding of law (V.G. Grafsky, O. Martyshin).
<b>TOPIC 7. LAW AND OTHER SOCIAL REGULATION SYSTEMS</b>	The concept, features and methods of ensuring social norms. Types of social norms: customs (traditions); moral norms; religious norms; legal norms; political norms; corporate norms.
<b>TOPIC 8. HUMAN RIGHTS AND FREEDOMS</b>	The doctrine of human rights in the context of various types of understanding of law. Positivist (legistic and sociological) concepts of human rights. Non-positivistic concepts of human rights and freedoms. The ideology of natural and inalienable human rights. The system of human rights and freedoms. Criterion for systematization of human rights and a variety of classifications. "Generations" of human rights.

	Methods to protect human rights and freedoms: parliamentary, administrative, prosecutorial, judicial (quasi-judicial). International protection of human rights and freedoms. Self-defense of rights and freedoms.
<b>TOPIC 9. PUBLIC POLITICAL POWER AND WAYS TO IDENTIFY IT AS A STATE (CONCEPT OF THE STATE)</b>	The phenomenon of the state and the levels of its interpretation: the state as a public-imperious association; the state as an organization exercising public political power; state as a system of public power relations. Elements of the state: population; territory; power. Sociological concept of the state. The legist concept of the state (G. Kelsen). The legal concept of the state. The state as a legal form of organization of public political power. State and despotism.
<b>TOPIC 10. STATE AND LAW</b>	Correlation of state and law in the context of different paradigms of legal thinking. The doctrine of legal state. State self-restriction through law. The principle of separation of powers. Model of legal state. Liberal legal state. Social legal state. Police legal state.
<b>TOPIC 11. STATE AND CIVIL SOCIETY</b>	The concept and structure of civil society. Mechanisms of civil society self-regulation: free market; democracy (political representation); independent justice. The state as an institution of civil society. The limits of state intervention in the sphere of civil society. Models of correlation of state and civil society: liberalism and etatism.
<b>TOPIC 12. TYPOLOGY OF LAW AND STATE</b>	Formational approach to the typology of law and state (K. Marx, F. Engels). Civilizational approach to the typology of law and state (N.Ya. Danilevsky, O. Spengler, A.J. Toynbee). Legal approach to the typology of law and state. Libertarian-legal approach to the typology of law and state (V.S. Nersesyants). Morphological approach to the typology of state: antique (Plato, Aristotle) and modern versions. "Right" and "wrong" forms of state. Morphological approach to the typology of law. Legal families.

**Course author**

Associate Professor of the Department  
of theory of law and state,  
candidate of legal sciences

S.B.Zinkovskiy

**Head of the Department**

of theory of law and state,  
doctor of legal sciences, professor,  
Honored Lawyer of the Russian Federation

A.A. Klishas

**Юридический институт**

**АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ**

**Образовательная программа**

40.04.01 Юриспруденция

<b>Наименование дисциплины</b>	<b><i>ИСТОРИЯ И МЕТОДОЛОГИЯ ЮРИДИЧЕСКОЙ НАУКИ</i></b>
<b>Объём дисциплины</b>	<b>2 ЗЕ (72 час.)</b>
<b>Краткое содержание дисциплины</b>	
<b>Название разделов (тем) дисциплины</b>	<b>Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:</b>
<b>1.Право и юридическая наука</b>	<p>Предмет и система, цель и задачи курса «История и методология юридической науки». Формирование в рамках курса знаний и исследовательских навыков.</p> <p>Право как нормативная регулятивная система общества. Типология понимания права, ее значение в профессиональной деятельности юриста. Интерпретация правовых процессов и явлений в русле различных типов понимания права.</p> <p>Юридическая наука как система знаний о праве. Юридическая наука как социальный институт. Юридическая наука как деятельность по формированию нового знания.</p> <p>Методология юридической науки. Научные подходы и методы исследований в правоведении. Система методов юридической науки. Философско-мировоззренческие методы и подходы. Методы формальной логики. Общенаучные методы исследований. Частно-научные методы исследований. Специально-юридические методы исследований. Юрико-технические методы. Методология сравнительного правоведения.</p> <p>Функции юридической науки: гносеологическая, онтологическая, аксиологическая, эвристическая, прогностическая. Критерии научного знания.</p>
<b>2.Право как объект исследования</b>	<p>Право и правовая реальность. Многообразие форм существования права. Понятие права, его эволюция в общем контексте развития общества и государства. Сущность права. Многообразие подходов к праву. Доктрины естественного права. Юридический позитивизм. Этантический подход. Социологический позитивизм. Интегративная юриспруденция. Частные, публичные, корпоративно-публичные интересы. Роль интересов в правотворчестве и правоприменении. Право как фактор гармонизации отношений в обществе.</p> <p>Доктринальная, догматическая и практическая юриспруденция как предметные области. Правовая доктрина. Юридическая догма. Юридическая практика как разновидность социальных практик. Правовые термины, понятия, категории. Принципы права. Юридические конструкции.</p>
<b>3.История юридической науки</b>	<p>Становление, развитие и современное состояние юридической науки. Соотношение истории юридической науки с историей права и государства, историей политических и правовых учений. Становление и развитие права и юридической науки в общем контексте эволюции общества..</p>

	<p>Представления о праве на Древнем Востоке. Воззрения на право в Античном мире. Римская юриспруденция. Юридическая наука в Средневековой Европе. Восхождение научного знания от практического к догматическому и от догматического к доктринальному. Юридическая наука Нового времени. Юридическая наука Новейшего времени.</p> <p>Юридическая наука в общем контексте современного научного знания. Философские концепции развития науки. Критический рационализм К. Поппера. Концепция исторической динамики науки Т. Куна. Парадигмы в науке. Научные гипотезы. Относительность научного знания. Позитивистская и непозитивистская методология.</p> <p>Проблемы развития российского правоведения. Отечественная (российская) правовая традиция. Достижения дореволюционного отечественного правоведения. Представления о праве в советском социалистическом обществе. Юридическая наука в постсоветском обществе. Современные представления о формировании и развитии научного знания.</p>
<p><b>4.Юридическое источниковедение</b></p>	<p>Выявление соотношения терминов «источники права» и «источники познания права». Развитие научных представлений об источниках права и источниках познания права (источниках правоведения). Юридическое источниковедение как научное направление. Источники познания права за рамками источников права.</p> <p>Эволюционное развитие источников права в рамках правовых семей и правовых систем. Особенности источников права в правовых семьях и правовых системах. Источники континентального права. Источники англо-американского права. Национальные правовые системы и международные правовые системы.</p>
<p><b>5.Современные научные подходы в правоведении</b></p>	<p>Соотношение научных подходов и методов исследования в правоведении. Право и юридическая наука как цивилизационные и культурные феномены. Формационный подход к эволюции общества и права. Цивилизационный подход к эволюции общества и права. От формационного подхода – к цивилизационному. Современный представления о цивилизациях. Социокультурный подход. Культура как надбиологическая программа развития общества. Трансляция правового опыта в социуме. Правовые традиции и инновации. Юридическая антропология. Юриспруденция интересов. Синергетический подход. Герменевтический подход. Использование в правоведении достижений других областей научного знания. Правовое моделирование. Методы социологических исследований.</p>

**Разработчик:**

заведующая кафедрой  
истории права и государства РУДН



М.В. Немытина

**Заведующая кафедрой**

истории права и государства РУДН

М.В. Немытина

OUTLINE OF ACADEMIC DISCIPLINE

Educational program

40.04.01 Jurisprudence

<b>Name of the discipline</b>	<b><i>HISTORY AND METHODOLOGY OF LEGAL SCIENCE</i></b>
<b>Volume of the discipline</b>	<b>2 credits (72 hours)</b>
<b>Discipline Overview</b>	
<b>Name of the discipline's sections (topics)</b>	<b>Overview of the discipline's sections (topics)</b>
<b>1. Law and legal science</b>	<p>Subject and system, aim and tasks of the course "History and methodology of legal science". Formation of knowledge and research skills in the scope of the course.</p> <p>Law as a normative and regulative system of the society. Typology of legal understanding, its significance in the lawyer's professional activity. Interpretation of legal processes and phenomena from perspective of different types of legal understanding.</p> <p>Legal science as a knowledge system of law. Legal science as a social institute. Legal science as an activity aimed at formatting new knowledge.</p> <p>Methodology of legal science. Scientific approaches and research methods in legal studies. System of methods of legal science. Philosophic-worldview methods and approaches. Methods of formal logic. General scientific research methods. Private scientific research methods. Special-juridical research methods. Legal-technical methods. Methodology of comparative law.</p> <p>Functions of legal science: epistemological, ontological, axiological, heuristic, predictive. Criteria of scientific knowledge.</p>
<b>2. Law as an object of research</b>	<p>Law and legal reality. Variety of existing forms of law. Concept of law, its evolution in the general context of the development of society and state. Nature of law. Variety of approaches to law. Doctrines of natural law. Legal positivism. Etatist approach (statist approach). Sociological positivism. Integrative jurisprudence. Private, public, corporate-public interests. Role of interests in law-making and law enforcement. Law as a factor of harmonization of relations in the society.</p> <p>Doctrinal, dogmatic and practical jurisprudence as subject areas. Legal doctrine. Legal dogma. Legal practice as a type of social practice. Legal terms, concepts, categories. Legal principles. Legal constructions.</p>
<b>3. History of legal science</b>	<p>Formation, development and contemporary status of legal science. Correlation between history of legal science and history of law and state, between history of legal and political doctrines. Formation and development of law and legal science in the general context of social evolution.</p> <p>Introduction of law in the Ancient East. Views on law in the Ancient</p>

	<p>World. Roman jurisprudence. Legal Science in Medieval Europe. Ascending of scientific knowledge from practical to dogmatic and from dogmatic to doctrinal. Legal science of the New time (New history). Legal science of the contemporary time (contemporary history). Legal science in the general context of modern scientific knowledge. Philosophical conceptions of the development of science. K. Popper's critical rationalism. T. Kuhn's conception of the historical dynamics of science. Paradigms in science. Scientific hypotheses. Relativity of scientific knowledge. Positivistic and neo-positivistic methodology. Problems of the development of Russian legal studies. Domestic (Russian) legal tradition. Achievements of pre-revolutionary domestic legal studies. Presentation of law in the Soviet socialist society. Legal science in post-Soviet society. Contemporary perspectives of the formation and development of scientific knowledge.</p>
<p><b>4. Legal source study</b></p>	<p>Identifying the correlation of terms "sources of law" and "sources of knowledge of law". Development of scientific views of "sources of law" and "sources of knowledge of law" (sources of legal studies). Legal source study as a scientific direction. "Sources of knowledge of law" beyond the scope of "sources of law". Evolutionary development of sources of law in legal families and legal systems. Features of sources of law in legal families and legal systems. Sources of continental law. Sources of Anglo-American law. National legal and international legal systems.</p>
<p><b>Topic 5. Contemporary scientific approaches in legal studies</b></p>	<p>Correlation between scientific approaches and research methods in legal studies. Law and legal science as civilizational and cultural phenomena. Formational approach to the evolution of society and law. Civilizational approach to the evolution of society and law. From the formational approach to the civilizational approach. Contemporary views of civilizations. Sociocultural approach. Culture as a supra-biological program of the social development. Translation of legal experience in society. Legal tradition and innovation. Legal anthropology. Jurisprudence of interests. Synergistic approach. Hermeneutic approach. Utilizing achievements of other scientific fields in legal studies. Legal modeling. Sociological research methods.</p>

**Author:**

Head of Department  
of History of Law and State



M.V. Nemytina

**Head of Department**

of History of Law and State

M.V. Nemytina



Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего образования  
РОССИЙСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ ДРУЖБЫ НАРОДОВ

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ

Образовательная программа  
магистратура, направление подготовки 40.04.01 юриспруденция

Наименование дисциплины	<b>Сравнительное правоведение</b>
Объём дисциплины	2 зачетные единицы (72 ак. часа)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов дисциплины	Краткое содержание разделов дисциплины
<b>Тема 1. Природа сравнительного правоведения.</b>	Понятие сравнительного правоведения. Сравнительное правоведение: метод или наука. Сравнительное право и сравнительное правоведение. Цели и задачи сравнительного правоведения.
<b>Тема 2. Правовая картина мира (правовая география).</b>	Общие правовые тенденции развития. Глобальные мировые императивы. Национально-государственные различия в праве.
<b>Тема 3. Объекты сравнительного правоведения.</b>	Правовая действительность как объект сравнительного правоведения. Правовые системы государств как структурно-организованный нормативный массив. Национальное законодательство. Законы и правовые акты. Юридическая техника.
<b>Тема 4. Методология сравнительного правоведения.</b>	Основные категории и понятия сравнительного правоведения. Диахронное и синхронное сравнение. Внутренне и внешнее сравнение. Сравнение на микроуровне и макроуровне. Нормативное и функциональное сравнение. Проблемы классификаций правовых семей
<b>Тема 5. Уровни сравнительного правоведения.</b>	Теория всемирного права. Правовые семьи как группы и сообщества, обусловленные общими историческими корнями, структурно-функциональными и стилевыми особенностями права. Процессы формирования новых групп и сообществ национальных правовых систем. Право международного сообщества. Влияние международного права на правовое пространство мира и национальные правовые системы.
<b>Тема 6. Сравнительное правоведение в условиях глобализации.</b>	Понятие глобализации. Проблемы истинности европейских ценностей, как универсальных. Правовой плюрализм.
<b>Тема 7. Задачи сравнительного правоведения в решении проблем европейского правового пространства.</b>	Уровни анализа европейского правового пространства: правовая семья, правовое государство. Конкретизация общеевропейских стандартов в области прав человека.
<b>Тема 8. Стирание граней между романо-германской и англо-саксонской правовыми системами.</b>	Относительный характер классификаций национальных правовых систем. Взаимопроникновение традиционных источников права (нормативно-правовой акт, судебный прецедент).

	Снижение актуальности вопросов деление права на публичное и частное, материальное и процессуальное. Сближение в вопросах систематизации и кодификации права, методах юридического образования.
<b>Тема 9. Роль сравнительно-правовых исследований в процессе унификации права.</b>	Механизмы сближения национальных правовых систем. Коллизионные нормы. Рецепция права: технологии, объемы. Гармонизация законодательства. Использование процедур независимого арбитража. Юридические средства сближения законодательств. Модельные законодательные акты. Модельный закон (понятие, субъекты принятия, характер, содержание). Унификация правовых норм. Международно-правовая помощь.
<b>Тема 10. Научная и практическая значимость сравнительного правоведения.</b>	Обогащение национальной юридической науки в результате использования сравнительно-правовых исследований.

**Разработчик**

Доцент кафедры  
теории права и государства,  
канд. юрид. наук

**Н.Г. Павлова**

Заведующий кафедрой  
теории права и государства,  
д-р юрид. наук., профессор,  
заслуженный юрист Российской Федерации

**А.А. Клишас**



## PEOPLES' FRIENDSHIP UNIVERSITY OF RUSSIA

Law Institute

## COURSE DESCRIPTION

Master Program 40.04.01 Jurisprudence

Course title	<b>Comparative law</b>
Course volume	2 credits (72 ac. hours)
Course contents	
Course topics	Content of course topics
<b>Topic 1. Nature of comparative law.</b>	The concept of comparative law. Comparative law: method or science. Aims and objectives of comparative law.
<b>Topic 2. Legal picture of the world (legal geography).</b>	General legal trends of development. Global world imperatives. National-state differences in law.
<b>Topic 3. Objects of comparative law.</b>	Legal reality as an object of comparative law. Legal systems of states as a structurally organized regulatory array. National legislation. Laws and legal acts. Legal technology.
<b>Topic 4. Methodology of comparative law.</b>	The main categories and concepts of comparative law. Diachronic and synchronous comparison. Internal and external comparison. Comparison at the micro and macro levels. Regulatory and functional comparison. Problems of classifications of legal families
<b>Topic 5. Levels of comparative law.</b>	The theory of universal law. Legal families as groups and communities, due to common historical roots, structural-functional and stylistic features of law. The formation of new groups and communities of national legal systems. International community law. The impact of international law on the legal space of the world and national legal systems.
<b>Topic 6. Comparative law in the conditions of globalization.</b>	The concept of globalization. Problems of the truth of European values, as universal. Legal pluralism.
<b>Topic 7. The objectives of comparative law in solving the problems of the European legal space.</b>	Levels of analysis of the European legal space: legal family, Legal state. Concretization of European standards in the field of human rights.
<b>Topic 8. Erasing the boundaries between the Romano-Germanic and Anglo-Saxon legal systems.</b>	The relative nature of classifications of national legal systems. The interpenetration of traditional sources of law (legal act, judicial precedent). Reducing the relevance of issues dedicated to division of the law to public and private, material and procedural. Rapprochement in matters of systematization and codification of law, methods of legal education.
<b>Theme 9. The role of comparative legal researches in the process of unification of law.</b>	Mechanisms of convergence of national legal systems. Conflict norms. Reception of law: technology, volumes. Harmonization of legislation. Use of independent arbitration procedures. Legal means of convergence of laws. Model legislation. Model acts (concept, subjects of adoption, nature, content). Unification of legal norms. International legal assistance.

**Topic 10. Scientific and practical importance of comparative law.**

Enrichment of the national legal science as a result of the use of comparative legal research.

**Course author**

Associate professor of the Department  
theory of law and state,  
candidate of legal sciences



N.G. Pavlova

**Head of the Department**

of theory of law and state,  
doctor of legal sciences, professor,  
Honored Lawyer of the Russian Federation



A.A. Klishas

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ

Образовательная программа

40.04.01 Юриспруденция

Все профили

<b>Наименование дисциплины</b>	<b>Иностранный язык</b>
<b>Объём дисциплины</b>	<b>6 ЗЕ (216 час.)</b>
<b>Краткое содержание дисциплины</b>	
<b>Название разделов (тем) дисциплины</b>	<b>Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:</b>
1.Правовая система и типы права 2.Источники права. Нормы права 3.Виды юридических профессий 4.Система судов, документы в суде 5.Документы в суде 6.Гражданское право и судопроизводство 7.Уголовное право и судопроизводство 8.Судебные иски 9.Судебное разбирательство 10.Структура юридической фирмы 11.Корпоративное управление 12.Капитализация компаний 13.Акционеры 14.Приобретение компании 15.Контракты 16.Типы контрактов 17.Право собственности 18. Интеллектуальная собственность 19.Антимонопольное законодательство 20.Трудовое право	1-20. Отработка отраслевой терминологии по теме; отработка синтаксических конструкций (типы словосочетаний и предложений), типы высказываний, типы внутритекстовых связей, логика академического изложения материала, специфика аргументации профессионально-институционального дискурса в правовой сфере. Системно-структурная организация текстов различных жанров (устная и письменная речь, монолог, диалог, полилог, нормативно-правовые, правоустанавливающие документы, переписка и работа с клиентами/представителями корпоративной среды, аналитические и отчетные документы в рамках заявленной те мы)

**Разработчик**

Доцент кафедры  
иностранных языков  
юридического института

Р.Г. Горбатенко

**Заведующий кафедрой**

иностранных языков  
юридического института

А.А. Атабекова



OUTLINE OF ACADEMIC DISCIPLINE

Educational program

40.04.01 Jurisprudence All programs

<b>Discipline</b>	<b>Foreign Language</b>
<b>Volume</b>	<b>6 Credits (216 hours)</b>
<b>Discipline Overview</b>	
<b>Topical guide</b>	<b>Overview of topics</b>
1. Legal system and Types of law 2. Source of law. Rule of law 3. Types of legal professions. 4. The court system, documents in court. 5. Courts' Document procedure. 6. Civil law and legal proceedings. 7. Criminal law and procedure. 8. Lawsuits. 9. Trial 10. The law firm's structure. 11. Corporate governance 12. Company capitalization. 13. Shareholders 14. Company acquisition. 15. Contracts. 16. Type of contract. 17. Property ownership rights. 18. Intellectual property. 19. Anti-trust legislation. 20. Labour law.	1-20. Enhancement of specialized terminology/vocabulary on the topic; practical training of syntactic structures (types of phrases and sentences), types of statements, types of intra-connections, logically set academic presentation of learning material, specific nature of discourse argumentation of professional institutional background in legal field. System-structural organization of texts of various genres (oral and written speeches, monologue, dialogue, polylogue, statutory instruments, title documents, correspondence and care procedures with clients/representatives of the corporate environment, analytical and reporting documents within the framework of the designated topic).

Author:



R.G. Gorbatenko

Head of Department



A.A. Atabekova